
 

مرمت خانه آیت الله طالقانی 
رئیس دفتر فنی و طرح های عمرانی اداره کل میراث فرهنگی، 
گردشگری و صنایع دستی استان البرز از آغاز مرمت بخش هایی 

از حمام روستایی ورده و حمام خانه آیت اله طالقانی خبر داد. 
ثمین رضایی اظهار کرد: با توجه به میزان اعتبارات تخصیص 
کسازی کف و جداره های حمام، بندکشی  داده شده در این فاز، پا
و مرمت جداره ها و سنگ فرش معبر حمام روستای ورده 
انجام می شود.  رئیس دفتر فنی و طرح های عمرانی اداره کل 
میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان البرز افزود: در 
مورد حمام خانه آیت اله طالقانی نیز بندکشی و مرمت جداره ها، 
کبرداری از کف  مسیر دسترسی به حمام، تخلیه نخاله ها، خا

کسازی دیواره ها و سنگ فرش انجام می شود.   و اطراف آن، پا
به گفته او هر دو پروژه طی انعقاد قرارداد با پیمانکار به مدت 
کنون عملیات اجرایی پروژه ها آغاز  15 روز انجام می شود که ا

شده است. 

بارش باران در شمال کشور
رئیس مرکز ملی پیش بینی و مدیریت بحران مخاطرات وضع 
هوای سازمان هواشناسی از تداوم بارش باران در شمال کشور 
و وزش باد شدید در برخی نقاط خبر داد. صادق ضیاییان در 
( در گیلان،  گفت وگو با ایسنا اظهار کرد: چهارشنبه)۲۸ شهریور
مازندران، برخی مناطق گلستان خراسان شمالی و ارتفاعات 
( در شمال استان های آذربایجان  ، پنجشنبه )۲۹ شهریور البرز
کی و  غربی و آذربایجان شرقی، برخی مناطق اردبیل و گیلان ابرنا
رگبار و رعد و برق پیش بینی می شود. رئیس مرکز ملی پیش بینی و 
مدیریت بحران مخاطرات وضع هوای سازمان هواشناسی اضافه 
کرد: جمعه )۳۰ شهریور( در شمال غرب و گیلان رگبار و رعد و برق 
( در  و وزش باد شدید موقتی رخ خواهد داد. شنبه )۳1 شهریور
شمال استان های آذربایجان غربی و آذربایجان شرقی، برخی 
کی و رگبار و رعد و برق پیش بینی  مناطق اردبیل و گیلان ابرنا
می شود.  به گفته ضیاییان در نوار شرقی، برخی مناطق غرب، طی 
روزهای چهارشنبه و پنجشنبه در نوار شرقی بخش هایی از مرکز 
و استان های واقع در دامنه های جنوبی البرز مرکزی، جمعه و 
شنبه در غرب و برخی مناطق شمال غرب در برخی ساعات وزش 

ک پیش بینی می شود.  باد شدید و گرد و خا
رئیس مرکز ملی پیش بینی و مدیریت بحران مخاطرات وضع 
هوای سازمان هواشناسی ادامه داد: چهارشنبه و پنجشنبه 

دریای خزر، پنجشنبه و جمعه خلیج فارس مواج خواهند شد
ضیاییان، اظهارکرد: طی امروز و فردا، اردبیل با کمینه دمای ۴ 
درجه سانتیگراد و اهواز با بیشینه دمای ۴۲ و ۴۰ درجه سانتیگراد 

خنک ترین و گرم ترین مرکز استان ها پیش بینی می شوند. 

اتوبوس و مترو هفته اول مهر رایگان شد
سخنگوی شهرداری تهران گفت: دانش آموزان در هفته اول 
مهرماه می توانند از ناوگان حمل  و نقل عمومی )اتوبوس و مترو( 
به  صورت رایگان استفاده کنند.  عبدالمطهر محمدخانی در 
گفت وگو با ایسنا، با اشاره به اهمیت کاهش ترافیک همزمان با 
شروع مهرماه با بیان اینکه هرساله با شروع مهرماه و بازگشایی 
مدارس ترافیک تهران حدود ۲۰ درصدی افزایش خواهد داشت، 
افزود: امسال نیز تمهیدات ویژه ای برای کاهش و مهار این 
مشکل در نظر گرفته ایم؛ بگونه ای که ۳1۲ مدرسه همزمان با 
آغاز مهرماه ایمن سازی و چراغ های راهنمایی مقابل مدارس 
نیز ترمیم شده و برای استقرار آمبولانس نیز هماهنگی های لازم 
صورت گرفته است.  محمدخانی با اشاره به اینکه ۳۹۲ مدرسه 
در محدوه تقاطعات واقع شدند، بیان کرد: با توجه به استقرار 
مدارس مذکور در مجاورت تقاطعات، عملیات روانسازی ترافیک، 
اصلاح تقاطع ها و دوربین ها چراغ های راهنمایی تقاطع ها 
را در پیش گرفتیم و همچنین در حوزه آموزش شهروندی نیز 
اقدامات لازم را انجام دادیم.  رئیس مرکز ارتباطات و اموربین الملل 
گرفته  شهرداری تهران با اشاره به اقدامات ترافیکی صورت 
گفت:  در پایتخت به مناسبت شروع سال تحصیلی جدید، 
ساماندهی توقف خودروها در حاشیه مدارس، افزایش ناوگان 
حمل و نقل عمومی، نصب تجهیزات ترافیکی و ایمن سازی معابر 
کز آموزشی و مدارس و شناسایی گلوگاه های ترافیکی  منتهی به مرا
و روان سازی ترافیک از اقداماتی است که در راستای کاهش 

بارترافیکی معابر انجام خواهد شد. 

تغذیه مردم
اوضاع تغذیه مردم ایران خوب نیست همه غذاهای ما 
شیمیایی وهورمونی شده است. با این وضع گرانی ها هم 
غ و  که مردم دیگر نمی توانند درست و حسابی از گوشت و مر
لبنیات استفاده کنند با این حساب باید منتظر موج جدید 
بیماری ها باشیم. لطفا مسئولان به فکر کودکان و سالخوردگان 

باشند. 
شکری از تهران

وزارت بهداشت
در مورد سالن های غذاخوری سمت شمال کشور هم باید 
ک و غیر قابل  بگویم که از لحاظ بهداشت و غذا واقعا اسفنا
قبول و مصرف است  از مسئولان وزارت بهداشت درخواست 

رسیدگی به این امر را داریم. 
یک شهروند از تهران

مشکلات مستاجران
متاسفانه عده ای از صاحبخانه ها به شرایط اقتصادی و 
مشکلات مستاجران توجهی ندارند و هر میزانی که دلشان 
خواست اجاره خانه را تعیین می کنند و هیچ قانونی هم وجود 
ک  ندارد که به میزان کرایه ها و چگونگی ثبت آنها در دفاتر املا
کند. در حال حاضر در منطقه )نازی آباد( برای  رسیدگی 
تمدید هر خانه ای صاحبخانه ها دقیقا 5 تا 1۰ میلیون کرایه ها 
را افزایش داده اند. امیدواریم مجریان قانون برای حمایت از 
اقشار آسیب پذیر جامعه طرحی را تدوین و در مجلس شورای 

اسلامی مورد بررسی و تصویب قرار دهند. 
احمدی از تهران

آرمان ملی: »با شماره ای در دست که شماره پیگیری است 
که بعد از برچیده شدن دفترچه های کاغذی تامین اجتماعی 
که به عنوان شناسه ورود به سیستم است از این داروخانه به آن 
داروخانه به دنبال دارو است. می گوید چند وقتی است داروی 
بیماری دخترم که مبتلا به بیماری نقص سیستم ایمنی است 
دچار کمبود شده و پیدا نمی شود.« کمبود اقلام دارویی از دولت 
سیزدهم روند نگران کننده پیدا کرد و مصداقی از اسب زین 
شده برای دولت چهاردهم است. دارو یکی از کالاهای ضروری 
در کشور است که کمبود و نوسان قیمت آن می تواند بیماران 
گر این روزها گذرتان به  را با چالش های جدی مواجه سازد. ا
داروخانه ها افتاده باشد، تقریباً یک یا دو قلم داروی نوشته 
شده در نسخه موجود نیست و زمانی هم که قیمت داروهای 
کنش های متفاوت  تجویز شده را می گویند، شاهد تعجب و وا
افراد هستیم. گاهی برخی افراد از متصدی داروخانه می خواهند 
تا تعدادی از داروها را از لیست نسخه آن ها خارج کند یا نمونه 
مشابه داخلی آن را به آن ها پیشنهاد دهد. این کمبود و گرانی 
تعدادی از اقلام دارویی دلایل مختلفی دارد که موجب شده 
بیماران برای یافتن داروهای خود نسخه به دست در داروخانه ها 
سرگردان باشند. کمبود دارو در زمان همه گیری کووید دامنگیر 
کثر کشورها بود و در کشور ما به علت تحریم ها حتی سرم که  ا
کشور ما از تولیدکنندگان باسابقه آن بود به علت مصرف زیاد دچار 
کمبود شد. اما کمبود و گرانی سرسام آور دارو در این سال ها بسیار 
نگران کننده است. این کمبود برای بیماران دچار بیماری های 
خاص و صعب العلاج درد و رنجی مضاعف است؛ دردی دردآورتر 
از خود بیماری. اخیرا روزنامه اعتماد در گزارشی از کمبود داروی 
پت اسکن خبر داده است. در این گزارش آمده است: »طی دو 
هفته گذشته که مونا فرجاد؛ بازیگر سینما و تلویزیون ایران در 
گرام از کمبود داروی پت اسکن  صفحه شخصی خود در اینستا
که نقش حیاتی در تشخیص بیماری سرطان دارد، نوشت، 
برخی کاربران کمبود و تاخیر در روند انجام این آزمایش را تایید 
کردند و برخی هم این حرف ها را مورد تردید قرار دادند و حتی 
به او خرده گرفتند که چرا چنین موضوعی را نوشته. چند روز 
بعد ماشاءا... ترابی، مدیر روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی 
گرچه کمبودهایی در این زمینه وجود دارد اما  تهران اعلام کرد؛ ا
در کار درمان بیماران، وقفه ای ایجاد نشده و خدمت رسانی در 

حال انجام است.« 
   افزایش هزینه بیماران تالاسمی 

همچنین »یونس عرب« مدیرعامل انجمن تالاسمی ایران 
در خصوص متوسط هزینه های درمان بیماران تالاسمی گفت: 
»یک بیمار تالاسمی هزینه های پرداختی اش به ۲۴۷ میلیون 
تومان در سال رسیده و پرداخت از جیب بیمار به شدت افزایش 
پیدا کرده است.« به گزارش ایلنا، وی درباره کمبود دارو های 
تالاسمی گفت: در حال حاضر تفاوت کیفیت دارو های داخلی و 
وارداتی مد نظر ما نیست، چرا که اساسا دارو به مقدار کافی و مورد 
نیاز بیماران از منابع داخلی و خارجی مطابق با برآورد معاونت 
درمان وزارت بهداشت تامین نمی شود. طبق برآورد معاونت 
درمان وزارت بهداشت ماهانه حدود ۷۰۰ تا ۸۰۰ هزار دٌز آمپول 
تزریقی برای بیماران تالاسمی نیاز است. اما آنچه که سازمان غذا 

و دارو اعلام می کند، تامین تنها ۳۰۰ هزار آمپول تزریقی است، لذا 
همچنان با کمبود دارو های تالاسمی مواجه هستیم. او ادامه 
داد: لازم به ذکر است که نسبت به سال 1۴۰۰ و 1۴۰1 وضعیت 
موجودی دارو های تالاسمی کمی بهتر شده است، اما با شرایطی 
که وضعیت دارویی بیماران ثابت و مطلوب باشد و بیماران به 

راحتی به دارو دسترسی داشته باشند، بسیار فاصله داریم. 
   علت از زبان مسئولان 

۲۴مرداد سال جاری بود که محمدجعفر قائم  پناه، معاون 
، در همایش ملی روز داروساز اعلام کرد  اجرایی رئیس جمهور
که »میزان تولید دارو در کشور ۳۰ درصد کاهش یافته است.« 
وی در این مراسم با اشاره به وضعیت صنعت دارو در کشور 
گفت: تا چند سال پیش، بازار دارویی کشور ۶5 همت بود که در 
سال 1۴۰۲ پس از اصلاح سیاست  های ارزی این رقم به 1۶۰ هزار 
میلیارد تومان رسید که به دلیل افزایش نیاز به نقدینگی، باعث 
بروز مشکل در تامین داروها شد. قائم  پناه همچنین یکی دیگر 
از مشکلات تامین دارو را تخصیص ارز دانست و بیان کرد: تغییر 
نرخ ارز ترجیحی از ۴۲۰۰ به ۲۸5۰۰ تومان، نیاز تولیدکنندگان به 
نقدینگی را ۷ برابر افزایش داده است. همچنین سیاست  های 
انقباضی بانک مرکزی مانع تامین منابع مالی دارو شده است. 
معاون اجرایی رئیس  جمهور عدم پرداخت به موقع مطالبات 
داروخانه  ها از سوی شرکت های بیمه  ای، سیاست    های انقباضی 
بانک مرکزی در تامین منابع مالی و همچنین یارانه اندک به 
داروهای پرمصرف و خاص را از دیگر دلایل کاهش تولید و بروز 
اختلال و مشکل در توزیع دارو در کشور عنوان و اظهار کرد: با 
برگزاری جلساتی با مسئولان بانک مرکزی، حدود ۴۰۰ میلیون 
دلار برای واردات نهاده  های دارویی، 5۰ هزار میلیارد تومان 
برای منابع شرکت های دارویی و همچنین اوراق اعتباری برای 
تامین نقدینگی کارخانه  های داروسازی در نظر گرفته شد که 
تا حدودی مشکلات مبتلابه جامعه داروسازی کشور را حل 

خواهد کرد. 
   ۸۰ قلم یا بیش از ۲۰۰ قلم؟

همچنین به گزارش همشهری آنلاین، مهدی پیرصالحی، 
نایب رئیس سندیکای صاحبان صنایع داروهای انسانی ایران 
در یک برنامه تلویزیونی اظهار کرد: پیگیری ها نشان می دهد 
که با وجود تخصیص ارز به دارو، به دلیل اینکه پرداخت به موقع 
انجام نشده، شرکت های تولیدی نتوانستند مواد اولیه تهیه کنند 
و همین منجر به کمبودهای دارویی در کشور شده است. وی 
گفت: دولت بدهی های سنگینی به بخش دارویی کشور دارد، 
به طوری که 5 ماه طلب داروخانه ها پرداخت نشده است، این 
طلب فقط از بخش دولتی حدود ۲۷ همت است. پیرصالحی 
اضافه کرد: بیمه ها و طرح دارویار سهم شان را پرداخت نکردند و 
این موضوع، عرضه دارو را تحت تأثیر قرار خواهد داد. وی ادامه 
داد: بنا بر اعلام سازمان غذا و دارو، با کمبود حدود ۸۰ قلم دارو 
مواجه هستیم و طبق گزارش داروخانه ها بیش از ۲۰۰ قلم کمبود 
دارو وجود دارد. پیر صالحی اظهار کرد: گاهی عدم تخصیص به 
موقع ارز و مشکل نقدینگی باعث جهش می شود و مثل گذشته 
باعث بیش از ۳۰۰ قلم کمبود دارو می شود بنابراین باید زنجیره 

تأمین پایدار دارو را حفظ کنیم. 

 بخشی از بدهی داروخانه ها پرداخت شد
همچنین نایب رئیس هیات مدیره انجمن شرکت های پخش 
دارو و مکمل در این زمینه گفت: آقای پزشکیان قبل از مشخص 
شدن وضعیت هیات وزیران و پیش از رای اعتماد مجلس به وزرا 
این دستور را به چند بخش از جمله سازمان برنامه و بودجه و 
بانک مرکزی داد که به شرایط هشدارآمیز دارو رسیدگی کنند. 
همزمان با روز معرفی وزرای کابینه یک جلسه موازی با حضور 
فعالان حوزه دارو در بانک مرکزی برگزار شد و در جلسه، رئیس 
کل بانک مرکزی هم حضور داشت و قرار شد که 5۰ همت برای 
محصولات سلامت، شامل ۳5 همت برای دارو، 1۳ همت برای 
ملزومات و ۲ همت برای شیرخشک در نظر گرفته شود و از طریق 

شبکه بانکی در اختیار شرکت های زنجیره تامین دارو قرار گیرد. 
وحید محلاتی افزود: پیگیری  ها از سوی وزیر بهداشت ادامه 
پیدا کرد و آقای رئیس جمهور هم در گفت وگوی تلویزیونی گفت 
که قرار است از صندوق توسعه ملی، پولی اعطا شود. در نهایت 
اعلام شد مبلغ 5 همت به زنجیره تامین دارو داده می شود. 
همچنین در تامین اجتماعی، ۲۰ همت برای دانشگاه  های 
علوم پزشکی، در نظر گرفته شده که قرار بود حدود ۶ همت آن 
به دارو اختصاص پیدا کند. همچنین بخشی از بدهی تامین 
اجتماعی به داروخانه  ها، که حدود ۲ همت و مربوط به فروردین 
گرچه پرداخت 5 همت  و اردیبهشت بود، پرداخت شد. ا
می تواند بخشی از مشکلات را حل کند، اما واقعیت این است 
که مشکل دارو این گونه حل نمی شود. برای حل مشکل دارو به 

اعتبار بیشتری نیاز داریم. 
   کمبود نقدینگی، چالش اساسی نظام دارویی

همچنین عباس کبریایی  زاده، رئیس فدراسیون اقتصاد 
سلامت »کمبود نقدینگی« را یکی از چالش  های اساسی نظام 
دارویی کشور خواند و در گفت وگو با »ایسنا« گفت: متاسفانه 
در چرخه نقدینگی داروسازی کشور معضلاتی را شاهد هستیم 
کارآمد در تامین  آنها از استراتژی  های نا که بخش عمده 
منابع مالی داروخانه  ها، بیمارستان  های دولتی و همچنین 
عدم حمایت ریالی از سازمان های بیمه  گر ناشی می شود؛ به 
طوری که بیمه  ها امروز نمی توانند تعهدات مالی خود را به 
موقع پرداخت کنند. کبریایی  زاده همچنین به چالش  های 
قیمت گذاری دارو و فرآورده  های سلامت محور اشاره کرد 
و گفت: نظام قیمت گذاری دارو در ایران در سال های اخیر 
بسیار مخرب و آسیب  رسان به صنعت عمل کرده و به همین 
دلیل هم اشتیاق به سرمایه گذاری در بخش تولید به شدت 
آسیب دیده است. در مجموع طی سال های اخیر روند 
سیاستگذاری دولت  ها به نفع واردات و ترغیب شرکت های 
واردکننده به خصوص شرکت های فراقانونی و غیرقانونی 
کید کرد: متاسفانه مجموع این  فوریتی بوده است. وی تا
سیاستگذاری  های اشتباه، سبب توسعه این شرکت ها شده 
و در عین حال آسیب جدی نیز به اشتیاق به تولید وارد شده 
است. امیدواریم در دولت چهاردهم اصلاح رویکرد به نفع 
تولید در کشور را شاهد باشیم. عضو هیات مدیره سندیکای 
صاحبان صنایع داروهای انسانی همچنین بر لزوم بازسازی 
کید  و نوسازی این صنعت طبق قانون برنامه هفتم توسعه تا
خ  از نر ک  خ استهلا که نر گفت: متاسفانه شاهدیم  کرد و 
سرمایه گذاری در داروسازی کشور پیشی گرفته و به عبارتی 
داروسازی به سمت مستهلک شدن پیش می رود و امروز 
لات باید جایگزین شوند. این موضوع در  بسیاری از ماشین آ

برنامه هفتم توسعه هم مورد توجه قرار گرفته است. 
ح ژنریک    ضرورت احیای طر

همچنین سید جلیل میرمحمدی، عضو هیات رئیسه مجلس 
کید کرد و تجویز  شورای سلامی بر ضرورت احیای طرح ژنریک تا
داروهای خارج از فهرست رسمی دارویی را خلاف قانون دانست 
و گفت: در بحث دارو طرح ژنریک در حال اجراست، اما باید به 
صورت کامل اجرا شود و بسیار ضروری است. وزیر بهداشت 
دولت چهاردهم این طرح را احیا کند و مانع از افزایش هزینه اقلام 
دارویی و تحمیل هزینه های سنگین و گزاف به بیماران شود. 
وی با بیان اینکه مشکلات کمبود دارو تنها مربوط به سال های 
اخیر نیست، افزود: بخشی از این مشکل به تحریم  ها بازمی گردد. 
بنابراین وزیر بهداشت باید هماهنگی و همراهی بین بخشی را در 
مجموعه بانک مرکزی، وزارت اقتصاد، سازمان تامین اجتماعی 
و وزارت بهداشت و صمت و بیمه  ها ایجاد و همه با همکاری و 
تلاش ارز کالاهایی که مربوط به حیات مردم است مانند دارو، 
شیرخشک و لوازم تجهیزات مصرفی پزشکی را به موقع تامین 
کنند و ارز هم کیفی باشد تا بتوان مواد اولیه را به موقع وارد کشور 
کید  کرد. نماینده مردم تفت و میبد در مجلس دوازدهم، با تا
بر اینکه حمایت ریالی از صنایع تولید دارو باید اولویت دولت 
چهاردهم باشد، گفت: عده  ای با توجه به گرانی ارز مجبور هستند 
از نظر ریالی مبلغ چند برابری را برای تامین مواد اولیه شان 
پرداخت کنند. بنابراین نیاز است دولت با اختصاص تسهیلات 
ارزان قیمت از صنایع تولید دارو حمایت کند تا بتوانند دارو را در 

حد ممکن تولید کنند و در اختیار کشور قرار دهند. 
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استان ها

اخبار کوتــــاه

روی خط آرمان ملی

گزارش »آرمان ملی« از مشکلات این روزهای حوزه دارو و درمان

درد مضاعف گرانی و کمبود دارو
   ترکیب پزشکیان و ظفرقندی؛ فرصتی تاریخی 

 اجرای پروژه های عمرانی 
در سوریه توسط شهرداری

شهردار تهران از اجرای پروژه های حمل و 
نقلی و عمرانی توسط شهرداری تهران در سوریه 
طی تفاهم نامه با تعدادی از استانداران سوریه 
کانی در گفت وگو با خبرنگار  خبر داد.  علیرضا زا
مهر درباره سفرش به سوریه و اینکه آیا قرار 
است شهرداری تهران در سوریه پروژه عمرانی 
اجرا کند؟ اظهار داشت: تفاهمنامه هایی در 
سفر اخیر به سوریه داشتیم. این تفاهمنامه ها 
ابعاد عمرانی، حمل و نقلی و محیط زیستی، 
هوشمندسازی، دانش و فناوری و… دارد.  وی 
افزود: قرار شد در سفری که بزودی استانداران از 
سوریه به ویژه استاندار دمشق به تهران می آیند 
از نزدیک پروژه های تهران را ببینند و بتوانیم آن 
کانی بیان داشت:  را تبدیل به قرارداد کنیم.  زا
برای تهران ۲1 شهر خواهرخواندگی داریم که 
قبلاً ۲۰ مورد بود و اخیراً هم دمشق اضافه شد.  
گفتنی است؛ بامداد روز چهارشنبه ١۴ شهریور 
کانی شهردار تهران در  1۴۰۳ بود که علیرضا زا
رأس هیأتی از مدیران ارشد شهری، وارد دمشق 
کانی شهردار  پایتخت سوریه شد.  به گفته زا
تهران سوریه با کمک جمهوری اسلامی ایران 
و محور مقاومت، دوران سخت جنگ و توطئه 
کنون به مرحله  دشمنان را پشت سر گذاشته و ا

ارتباط و تعامل و سازندگی رسیده است. 

جریمه حمل ناایمن

 تیرآهن و ورق های فلزی 
حمل تیرآهن، ورق های فلزی و امثال آن 
بدون رعایت شرایط ایمنی تخلفی است که 
۳۰۰ هزار تومان جریمه برای آن در نظرگرفته 
شده است.   به گزارش ایسنا، یکی از موادی که 
می تواند ایمنی ترافیک را به مخاطره بیندازد، 
حمل نا ایمن و نامتعارف بار است که برای آن 
چندین کد جریمه در نظر گرفته شده است. 
یکی از این کدهای جریمه مربوط به حمل 
تیرآهن و ورق های فلزی و نظایر آن است و در 
صورتی که مقررات ایمنی در خصوص حمل 
آن رعایت نشود، می تواند موجب وقع حوادث 
جبران ناپذیری شود.  بر همین اساس نیز 
تخلف »حمل تیرآهن، ورق های فلزی و امثال 
آن بدون رعایت شرایط ایمنی و مقررات مربوط« 
کز استان ها، جاده های بین  در کلانشهرها، مرا
شهری و مناطق آزاد تجاری - صنعتی، ۳۰۰ هزار 
تومان جریمه درپی دارد. مبلغ جریمه برای 
همین تخلف در سایر شهرها ۲۰۰ هزار تومان و در 
روستاها نیز 15۰ هزار تومان در نظر گرفته شود. 

جشنواره گردشگری
 و موسیقی ایران و ترکمنستان

رایزن فرهنگی ایران در ترکمنستان گفت: 
گردشگری و  جشنواره مشترک جاذبه های 
همایش بررسی توسعه گردشگری سیاحتی 
بین دو کشور ایران و ترکمنستان از اول تا سوم 
آبان ماه در کشور ترکمنستان برگزار می شود.  
نوید رسولی رایزن فرهنگی جمهوری اسلامی 
گفت:  مهر  به  ترکمنستان  کشور  در  ایران 
جشنواره مشترک جاذبه های گردشگری به 
همراه نمایشگاه صنایع دستی و کنسرت گروه 
موسیقی برای دومین دوره با همکاری وزارت 
نمایشگاهی  سالن  در  ترکمنستان  فرهنگ 
کادمی هنری شهر عشق آباد برگزار می شود.   آ
وی هدف از برگزاری این جشنواره را ایجاد ارتباط 
بیشتر آژانس های گردشگری با یکدیگر به منظور 
توسعه صنعت گردشگری بین دو کشور و معرفی 
جاذبه های گردشگری کشورمان عنوان کرد و 
گفت: غیر از دیپلمات های کشورهای دیگر و 
مقامات وزارت فرهنگ ترکمنستان در سطح 
وزیر یا معاون؛ سفیر ایران در ترکمنستان نیز در 
این برنامه حضور پیدا می کند.  رسولی گفت: 
این برنامه به همت رایزنی فرهنگی ایران در 
ترکمنستان و با همکاری سازمان فرهنگ و 
ارتباطات اسلامی و وزارت فرهنگ ترکمنستان 

برگزار می شود. 

 نصب دوربین
 BRT بر روی اتوبوس های 

مدیر عامل شرکت کنترل ترافیک شهرداری 
تهران از نصب دوربین بر روی اتوبوس های 
ک خودروهایی که وارد  تندرو برای شناسایی پلا
خط ویژه می شوند، خبر داد.  حمید برادران 
در دومین جلسه ستاد استقبال از مهر با بیان 
اینکه در مورد تردد وسایل نقلیه در خط ویژه 
در حال تدوین برنامه ای هستیم که مشکل 
ورود غیرمجاز حل شود، اظهار کرد: قرار است 
تا بر روی اتوبوس بی آرتی دوربین نصب شود تا 
ک را مشخصا ثبت کنند تا نسبت به اعمال  پلا
قانون از سوی پلیس اقدام شود.    به گفته وی، 
در فاز اول بر روی 1۲۰۰ اتوبوس دوربین نصب 
خواهد شد که برای اول مهر نیز این مهم تست 
ح ها وقتی نتیجه  شود.  وی با بیان اینکه طر
می دهد که شهروندان نیز با ما همراه باشند، 
افزود: خانواده ها به دلیل نبود سرویس به فرزند 
خود بیشتر فکر می کنند تا افزایش ترافیک و 
لازم است که فرهنگ سازی و اطلاع رسانی لازم 
صورت گیرد.  مدیر عامل شرکت کنترل ترافیک 
شهرداری تهران با بیان اینکه از 15 شهریور 
کنون شاهد افزایش طول ترافیک در  ماه تا
روزهای بودیم؛ بگونه ای که شاهد افزایش 1۴ 
درصدی طول ازدحام ترافیک در تهران هستیم، 
گفت: آغاز سفرهای خریدهای تحصیلی یکی از 

علت های بروز ترافیک است. 

طوفان های ماسه و گرد و غبار یکی از عوامل موثر بر تخریب 
سرزمین و افزایش بیابان زایی همچنین آسیب به سلامت، 
رفاه و معیشت مردم،، جنگل زدایی، از بین رفتن تنوع 
زیستی و بهره وری زمین است. با توجه به تغییرات اقلیمی و 
تداوم خشکسالی، این طوفان ها می توانند مشکلاتی را برای 
کشورها ایجاد کنند. ایران در اقلیمی خشک و نیمه خشک 
واقع شده و در فصول مختلف با این پدیده مواجه است. گرد 
و غبار علاوه بر منشأ داخلی، منشأ خارجی نیز دارد بنابراین 
سازمان حفاظت محیط زیست دردولت سیزدهم دیپلماسی 
کار قرار داد و در این جهت  زیست محیطی را در دستور 
نشست های دوجانبه و چند جانبه با کشورهای همسایه در 
زمینه گرد و غبار را برگزار کرد.  در ادامه تلاش های دیپلماتیک 
یک کنفرانس منطقه ای با حضور 11 کشور منطقه و تعدادی 
دستگاه بین المللی و یک کنفرانس بین المللی با حضور حدود 
5۰ کشور و 15 نهاد بین المللی برگزارشد. در بیانیه پایانی این 
دو کنفرانس به موضوعات مرتبط با ایجاد مرکز منطقه ای و 
یک صندوق برای پشتیبانی از اقدامات اجرایی منطقه ای 
و بین المللی، اجرایی شدن دو برنامه عمل زیر منطقه ای 
برای غرب، جنوب غرب و شرق و شمال شرق کشور اشاره 
کرد. با الهام گرفتن از این بیانیه ها، پیش نویس قطعنامه 
مقابله با طوفان های شن و گردوغبار تهیه و درششمین 
مجمع محیط زیست ملل متحد در نایروبی مطرح و با عنوان 

قطعنامه »مقابله با طوفان های ماسه و گرد و غبار« در مجمع 
عمومی سازمان ملل متحد با اجماع اعضا تصویب و روز 1۲ 
( به عنوان روز جهانی مقابله با طوفان های  جولای )۲۲ تیر
گرد و غبار نامگذاری شد.  با روی کار آمدن دولت چهاردهم، 
شینا انصاری به عنوان رئیس سازمان حفاظت محیط زیست 
منصوب شد. او که در ایام انتخابات ریاست جمهوری به 
عنوان رئیس کمیته محیط زیست مسعود پزشکیان فعالیت 
می کرد، گفته بود: با توجه به افزایش طوفان های گرد و غبار 
کید بیانیه زیست محیطی دولت چهاردهم  در منطقه و تا
بر تقویت دیپلماسی زیست محیطی به طور قطع تعاملات 
منطقه ای و جهانی برای کاهش مشکل گرد و غبار مورد توجه 
دولت چهاردهم قرار خواهد گرفت.  صدیقه ترابی که به تازگی 
به عنوان سرپرست معاونت محیط زیست انسانی انتخاب 
شده است در این زمینه به ایسنا گفت: کشور ما هم از غرب 
و از طریق حوضه دجله و فرات و از شرق و از طریق حوضه 
رودخانه هیرمند دچار مشکل گرد و غبار است. مدیریت 
کنون  کانون های داخلی گرد و غبار به عهده خودمان است و تا
مطالعات و فعالیت های خیلی خوبی در این زمینه انجام شده 
است. خوشبختانه طرحش هم در معاونت محیط زیست 
انسانی سازمان حفاظت محیط زیست وجود دارد.  او ادامه 
داد: لازم است تعامل خیلی خوبی با کشورهای همسایه برای 
مدیریت کانون های خارجی گرد و غبار داشته باشیم. این گرد 

و غبار نه فقط کشور ما بلکه کشور همسایه را هم آزار می دهد. 
در دجله، فرات و هیرمند این مساله وابسته به مشکلات آب 
است. در این شرایط باید به سمت تدوین برنامه مشترک 
کرات بین المللی خیلی دیر به  برویم. کار آسانی نیست و مذا
نتیجه می رسد اما لازم است در این زمینه اقدام کنیم. این کار 
در حوضه های آبریز مشترک شاید گاهی اوقات ۲۰ سال طول 
بکشد.  سرپرست معاونت محیط زیست انسانی اضافه کرد: 
از وقتی کار مشترک شروع و تا وقتی که اولین نتایج حاصل 
می شود، ۲۰ سال زمان نیاز است تا اعتمادسازی، مشارکت، 
رد و بدل اطلاعات و عبور از چالش ها انجام شود. بعد از این 
گر همین  مدت زمان تازه باید شاهد کاهش پیامدها باشیم. ا
امروز هم شروع کنیم، دیر است. البته قبلا هم کارهای خیلی 
زیادی انجام شده است اما در بحث موضوعات بین المللی 
اصلا کار راحتی نخواهیم داشت.  او درباره برنامه معاونت 
انسانی محیط زیست در دولت چهاردهم برای ساماندهی 
پسماند استان های شمالی گفت: همکاران کارهای خیلی 
خوبی در این زمینه انجام دادند و بسیاری از برنامه ها تدوین 
شده است. برنامه های اجرایی هم برایش دارند. خوشبختانه 
وزارت کشور هم اعلام کرده که اعتبارات خوبی را برای این کار 
می تواند تخصیص دهد و ما می توانیم پیگیری کنیم. ترابی 
کید کرد: یکی از وظایف اصلی ام پیگیری این موضوع است  تا

تا به نتیجه برسد. 

سرپرست معاونت محیط زیست انسانی: 

مدیریت کانون های خارجی گرد و غبار ۲0 سال زمان می برد!


